
 

DOTZÈ CONGRÉS UGT DE CATALUNYA 

Molt Honorable President de la Generalitat, Excm. Sr. 

Ministre d’Indústria, Comerç i Turisme, Sr. Secretari 

General d’UGT de Catalunya, Sr. President del Dotzè 

Congrés d’UGT de Catalunya, autoritats, sindicalistes de la 

UGT i d’altres centrals sindicals, amigues i amics, 

Com a Alcalde de Lleida, em complau donar-vos la 

benvinguda a la ciutat i a aquest dotzè congrés que s’inicia, 

avui, en aquest esplèndid marc de la Seu Vella de Lleida. 

Personalment és també un motiu de joia poder participar 

amb tots vosaltres en la celebració del congrés que, pel 

que s’apunta en l’extensa ponència elaborada, promet ser 

dens i ple de suggeriments per a la millora de les 

condicions laborals dels treballadors i per a la bona marxa 

de la vostra organització sindical. Espero doncs que les 

jornades a desenvolupar us seran ben profitoses i que 
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l’estada a Lleida, pels que heu vingut d’altres indrets de 

Catalunya, sigui satisfactòria, i us animi a tornar a visitar-

nos en altres oportunitats. 

Per tant, vull agrair els organitzadors el fet d’haver triat 

Lleida com a seu d’aquest important congrés, així com 

l’amabilitat que heu tingut en convidar-me a aquest acte 

inaugural. Comparteixo amb tots vosaltres les 

preocupacions pels escenaris de futur, que explaneu en la 

ponència del Congrés, uns escenaris que plantegen els 

nous reptes de l’economia global, amb el fenomen de les 

deslocalitzacions industrials i, cada vegada més, dels 

serveis, generadores de noves desigualtats i de l’afebliment 

de l’Estat del Benestar que, sens dubte, demanen la 

cooperació sindical a tots els nivells territorials, inclosos els 

europeus. 

Precisament, el no de França al referèndum sobre el 

Tractat Constitucional Europeu contrasta tant amb el sí que 

va obtenir a Espanya, com amb el posicionament de les 
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organitzacions sindicals europees que van manifestar-se de 

forma inequívoca a favor de l’adopció del que coneixem 

com la Constitució Europea. Durant el període 

immediatament anterior al referèndum espanyol, quan se’m 

demanaven raons per votar a favor del Tractat, sempre 

argumentava la posició sindical al respecte, tot dient que si 

el Tractat era bo per a UGT de Catalunya i, també, per a la 

Confederació Europea de Sindicats, era bo per als 

treballadors, ja que suposa un pas endavant en el 

reconeixement de la Carta de Drets Fonamentals en forma 

vinculant. Potser es tracta d’un pas encara insuficient, però 

millora clarament la situació actual. Serà tasca de tots, 

especialment dels sindicats, impulsar els avenços en 

aquesta direcció. 

Dit això, m’agradaria fer una breu aportació al bloc segon 

de la vostra ponència, l’intitulat Societat, exposant les 

actuacions de l’Ajuntament de Lleida en els àmbits que 

citeu i que més tenen a veure amb els serveis municipals. 

Com els lleidatans i lleidatanes afiliats a UGT de Lleida 
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coneixen bé, l’Ajuntament participa, a través dels serveis 

municipals, en la promoció de l’ocupació, la formació 

professional, l’ensenyament preescolar i la construcció 

d’habitatges socials. Des de l’Institut Municipal de Treball, 

oferim serveis d’intermediació en la col·locació de 

treballadors, en col·laboració amb el Servei Català de 

Col·locació. L’any passat el servei va generar 583 

col·locacions, de les 625 ofertes de treball gestionades i en 

el primer semestre d’enguany ja s’han col·locat 201 

persones de les 316 ofertes gestionades.     

També des de l’Institut Municipal de Treball oferim serveis 

de formació ocupacional, com a instrument auxiliar de la 

formació professional reglada, amb la voluntat d’acostar la 

formació dels joves treballadors a les demandes 

empresarials, per tal de facilitar la seva inserció en el món 

del treball. En el curs d’enguany, que  ja està finalitzant, un 

total de 476 alumnes reben formació en escoles taller, en 

programes de simulació d’empreses, en cursos de 
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reciclatge, i en altres cursos de formació ocupacional i 

garantia social. 

Respecte de l’ensenyament preescolar, cal remarcar, una 

vegada més, que Lleida, tot i ser la ciutat de Catalunya amb 

més places d’escoles bressol en proporció a la seva 

població, necessita incrementar el seu nombre, per cobrir 

unes necessitats que estan creixent amb l’arribada de nous 

ciutadans procedents d’altres contrades. El President 

Maragall, qui ens va fer l’honor d’inaugurar l’escola bressol 

de Balàfia, pocs dies després d’haver estat elegit, és, em 

consta, plenament conscient d’aquestes necessitats i 

impulsa, des del seu govern, una política adreçada a 

resoldre-les. Es tracta d’un servei molt important, no 

únicament per facilitar el treball de pares i mares, sinó 

també per oferir una educació de qualitat des dels primers 

anys de la vida dels infants. 

Finalment, pel que fa a l’habitatge, l’Ajuntament de Lleida 

porta a terme una política clara de promoure l’habitatge de 
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preu taxat, de compra i de lloguer. En els darrers mesos, 

hem adjudicat sòl per fer 117 pisos de promoció pública. En 

els propers anys, dels 10.000 habitatges que preveu el 

planejament urbà, 1.200 seran habitatges protegits a 

construir en els propers vuit anys, a través de l’oferta de sòl 

públic, a un ritme de construcció d’entre 150 i 200 anuals. I 

d’aquests, 300 seran habitatges destinats  a lloguer. D’altra 

banda, barris populars com Magraners i la Mariola rebran 

una atenció especial en la construcció d’habitatge protegit, 

en el primer cas, i en la rehabilitació integral del barri, com 

en el cas de la Mariola, mercès al Pla de Barris de la 

Generalitat. 

El punt quatre del segon capítol de la vostra ponència fa 

referència a la participació institucional. A Lleida, la 

participació dels sindicats en la vida municipal és doble: a 

través del Consell Econòmic i Social i a través del Pacte 

Social per a la Ciutadania. En el Consell fem el seguiment 

de l’impacte en l’aplicació de les polítiques de les diferents 

administracions públiques en la nostra ciutat. I el Pacte és 
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la manera en la qual els sindicats participen en la 

determinació de les prioritats que el Govern municipal ha 

d’endegar de forma preferent, fixant uns objectius concrets i 

determinant terminis de realització. 

És així com l’Ajuntament facilita sòl urbanitzat a les centrals 

sindicals per a la construcció d’habitatges de protecció 

oficial; com coordina les seves polítiques actives 

d’ocupació, per tal de sumar esforços o com hem acordat la 

creació de dues noves escoles bressol i l’adequació de 

l’horari d’aquestes escoles als horaris de treball de pares i 

mares. Però no acaba aquí el Pacte. També s’han pactat 

noves línies de transport als polígons industrials de Lleida; 

s’han analitzat conjuntament les polítiques d’igualtat entre 

homes i dones i, també, per a les persones dependents, 

pactant increments dels serveis d’atenció existents. S’ha 

donat, en la darrera edició, la tercera, d’aquest Pacte, un 

èmfasi especial a la integració dels immigrants, en 

formació, treball i integració ciutadana i s’han fixat objectius 

comuns en qüestions de medi ambient urbà. 
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Es tracta, doncs, d’un Pacte que no interessa únicament a 

treballadores i treballadors, o als qui hi són afiliats al 

sindicat, sinó a tota la ciutadania. És un instrument de 

participació, de manera efectiva, no retòrica, en el Govern 

de la ciutat. De baix cap a dalt. Ampliant la ja àmplia, a 

Lleida, participació ciutadana, de veïns, associacions i 

entitats. En definitiva, amb aquest Pacte els sindicats 

participen activament amb la vostra valuosa aportació al 

disseny de la ciutat, en el procés permanent de la seva 

construcció i en l’ampliació dels serveis públics municipals 

en quantitat i en qualitat. És aquest un Pacte del que el 

Govern de l’Ajuntament de Lleida està especialment 

satisfet. I, crec, la UGT de les terres de Lleida també. 

És per aquesta via que hem de continuar. En la mateixa 

direcció consolidar el progrés dels nostres conciutadans, 

amb el mateix equip, fent pinya amb els ajuntaments, i en la 

consecució del nostre objectiu comú, conservar i lluitar per 

incrementar l’Estat de Benestar al qual treballadores i 

treballadors tenim dret. 
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Gràcies per la vostra atenció. Novament us desitjo una 

bona feina aquestes jornades i una bona estada en la 

nostra ciutat. 

Moltes gràcies. 

ÀNGEL ROS DOMINGO 

ALCALDE DE LLEIDA 

Lleida, 20 de juny de 2005 

 

 

   


